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جايگاهحشدالش�عبيدرميانمردمعراق

چگونهاست؟
حشدالشعبي نتيجه فتواي مرجعيت و زاده فراخوان و 
خلاصه ملت عراق اس��ت. وقتي اين دلاوران و پهلوانان 
ش��جاع گرد هم آمدند، ني��روي نظامي س��ازمان يافته 
نبودند بلكه از جاهاي مختلف جمع شدند، هيچ سلاحي 
هم نداشتند. چيزي كه آنها را ثابت قدم نگه مي داشت، 
اعتقادش��ان بود، براي نجات ع��راق و در دفاع از دين و 
مذهب داوطلب جهاد ش��دند. حشدالشعبي به اعتراف 
همگان همان بود كه عراق را از دست داعش آزاد كرد، 
البته نقش نيروهاي امنيتي مث��ل ارتش عراق، پليس 
يگان ويژه و نيروي هوايي را ب��ه ويژه در برخي مناطق، 
ناديده نمي گيريم. در ابتداي حمله داعشي ها به عراق و 
اشغال برخي استان ها، نيروهاي نظامي روحيه خود را از 
دست داده بودند، به گونه اي كه تعداد زيادي از نيروهاي 
ارتش و پليس به نيروهاي حشدالشعبي پيوستند. بعد 
از چندي��ن عمليات ب��ا هدايت حاج قاس��م و ابومهدي 
روحيه ها برگشت. اين دو نفر رفيق وفادار يكديگر بودند. 
پس از آزادسازي برخي مناطق عراق از سوي نيروهاي 
حشدالشعبي، ارتش هم روحيه و هم درس گرفت. آنها 
مي ديدند كه چگونه افرادي كه با نحوه استفاده از اسلحه 
هم آشنايي نداش��تند، آموزش زيادي هم نديده بودند 
و برخي از آنها كمتر از 20س��ال س��ن داشتند، چگونه 
مي جنگند، بنابراين جدي تر وارد ميدان نبرد شدند. بعد 
از شكست داعش هم كنار مردم ماندند، در سيلاب ها و 
آبگرفتگي ها و بيماري كرونا به صورت سازماندهي شده، 
به مردم كمك كردند. اين نوع كمك رساني هم فقط به 
مردم عراق اختصاص نداشت، به مردم سوريه هم كمك 
كردند به مردم خوزس��تان ايران هم در مقابله با سيل 
كمك كردند. عراقي ها در آن دوران كمك هاي بسياري 

را براي مردم ايران فرستادند. 
موضعحشدالشعبيدراخراجامريكاييهااز

منطقهوعراقچيست؟
در ميان عراقي ها ضرب المثلي اس��ت كه نمي دانم در 
ايران چه مي شود، حشدالشعبي مثل چاقويي در شكم 
امريكايي ها بود. من فكر مي كنم اگر حشدالشعبي نبود، 
امريكا الان با صداي بلند صحبت مي كرد)حرف اول را 
در عراق مي زد( زيرا كسي نبود كه جلوي آن بايستد.  
موضع حشدالشعبي استوار، قطعي و اساسي است كه 
همان خروج نيروهاي امريكايي از تمام منطقه است. 
حضور امريكا در اينجا نگران كننده است؛ هم براي خود 
عراق و هم براي ايران و ديگر ملت هاي منطقه. حضور 
امريكا نتيجه اي جز مشكل آفريني ندارد. او مي خواهد 
در منطقه پايگاه داش��ته باش��د تا از آن عليه ملت ها و 

دولت هاي مخالف با سياست هايش استفاده كند. 
رابطهشمابافرماندهشهيدابومهديچگونه

بود.اوچهويژگيهاييداشت؟
ابومهدي را تقريب��اً از سال1985مي ش��ناختم. او در 
سال2020 و تا لحظه ش��هادتش، همان ابومهدي بود 
كه 38سال پيش ايشان را ش��ناختم، هيچ تغييري در 
اهداف، اخ��لاق و اصولش نداش��ت، از لحظه اي كه در 
مقابل رژيم بعث صدام ق��رار گرفت تا زماني كه مقابل 
داعش ق��رار گرفت و بعد از آن كه عم��رش در جهاد و 
مقاومت گذش��ت، تغيير نكرد. همان كسي ماند كه از 
لحظه اول ايشان را ش��ناختم. صبور، شجاع، فروتن و 
مخلص لله بود. با تمام وجودش و بدون چون و چرا در 
خدمت ولي فقيه و مرجعيت ب��ود. حاج ابومهدي همه 
صفات زيبا را داش��ت. با كودكان مثل خودشان رفتار 
مي كرد، با آنها مي نشست و حرف مي زد و مي خنديد 
و بس��يار مهربان و دلس��وز بود، اهل تظاهر، تعارف و 
تبليغات هم نبود كه مثلًا از ايشان عكس و فيلم بگيرند 
و پخش كنند، كاملًا از اين مس��ائل دور بود. نسبت به 
خانواده هاي شهدا احساس عجيبي داشت، همواره در 
رفع نيازهاي آنها تلاش مي كرد. در كنار مجروحان بود، 
مهربانانه و دلسوزانه درخواست آنها را اجابت مي كرد، 
حاضر بود هر كاري انجام دهد تا يك مجروح بهبود پيدا 
كند. ابومه��دي الگوي بزرگي نه فق��ط براي نيروهاي 
حشدالشعبي بلكه براي همه فرماندهان نظامي ارتش 
ع��راق و فرماندهان نظام��ي عراق��ي و غيرعراقي بود. 
ابومهدی از حفاظت و حراست از خودش دوري مي كرد 
به رغم آنكه مي دانس��ت عليه او تهديد وجود دارد و به 
حفاظت نياز دارد و بايد از خودش بيشتر محافظت كند، 
ما هم از او مي خواس��تيم كه مراقب خودش باش��د اما 
جوابي نمی داد و هميشه اين سخن را تكرار مي كرد كه 
چه فرقي ميان من و اين رزمنده وجود دارد، او شهيد 
نمي ش��ود؟ من در برابر خداوند مسئول او هستم، چرا 
من شهيد نشوم، چرا من مانع برخورد گلوله به او نشوم؟ 
و در بسياري از موارد در ميدان جنگ، جلوتر از نيروها 
بود يا حداقل در كنار آنها بود. با وانت مي آمد، خودش 

هم رانندگي مي كرد، صاحب اخلاق بلندمرتبه و والايي 
بود، هر كس پيش او مي آمد خواسته اش اجابت شده 
بود يا حتی اگر درخواستش اجابت نمي شد، خوشحال 

بيرون مي آمد. 
در او ن�وآوري و مه�ارت فرمانده�ي،
مي�دانجن�گوتصميمگي�ريدرلحظات

سرنوشتسازعملياتهاچگونهبود؟
 من از زبان ديگر فرمانده��ان نظامي و نه صرفاً از زبان 
حشدالشعبي صحبت مي كنم. ابومهدي، مقتدا و الگوي 
فرماندهان بود. فرماندهان نظامي هيچ فرماندهي مانند 
او نديده بودند. در تمامي جلسات براي شروع حملات 
و آزادس��ازي مناطق عراقي به درخواست فرماندهان، 
ابومهدي بايد در جلسه حضور مي داشت. آنها مي گفتند 
اگر ابومهدي نباش��د، ما نمي توانيم تصميم بگيريم. او 
حرف آخر را مي زد. نظ��ر او نه با تحك��م و اجبار بلكه 
با اخلاق و مهارت حاكم مي ش��د، البت��ه خودش هم 
از نيروهايش مش��ورت مي گرفت، حتي با اينكه وارد 
گروه بندي سياس��ي نمي شد اما در مس��ائل سياسي 

صاحبنظر بود. اين خلاصه ابومهدي است. 
امريكاييه�امدعيهس�تنددرس�ركوب
داعشدرع�راقب�هدولتوارت�شكمك

كردند.اينادعاچقدردرستاست؟
اين حشدالش��عبي بود كه با فرمانده��ي ابومهدي به 
پيروزي رس��يد، البته همانطور كه قب��لًا گفتم، ارتش 
و پليس هم نقش داش��تند، اما آنچه امريكايي ها ادعا 
مي كنند ك��ه در پيروزي عراق مش��اركت داش��تند و 
حمايت كردند، صددرصد دروغ اس��ت. ممكن اس��ت 
اطلاعات كم ارزش��ي به ارت��ش داده باش��ند، اما آنها 
به داعش بيش��تر كم��ك مي كردند. ما كم��ك آنها را 
به داعش به چش��م خ��ود مي ديدي��م، هواپيماها در 
مناطقي كه داعش مستقر بود با سلاح، مهمات و انواع 
دستگاه ها يا نفرات فرود مي آمدند. پيروزي هاي مردم 
عراق چه در عرص��ه زمين هايي كه آزاد ش��د و چه در 
عرصه سياسي مرهون حشدالش��عبي است. ابومهدي 
فردي موفق و باهوش بود. به چش��م خودم ديدم كه با 
پيراهن بلند عربي به نجف مي رفت و با وجود نيروهاي 
امريكاي��ي و جنگ هاي س��خت به دل آنه��ا مي زد و 
مي رفت تا مش��كلات فرماندهي نيروها را حل كند. او 
دستاوردهاي بس��ياري را در عراق به دست آورد، چه 
به صورت مس��تقيم و چه در رايزني ه��ا و تصميمات 
پشت پرده حضوري مؤثر داشت و شهادتش خلأ بسيار 

بزرگي ايجاد كرد. 
نقشسردارس�ليمانيرادراينپيروزيها

چگونهميبينيد؟
صحبت در خصوص نقش حاج قاس��م س��ليماني طور 
ديگري اس��ت. او نقش ويژه اي داشت، البته هر جا كه 
از ابومهدي گفتم و مي گويم در واقع از حاج قاس��م هم 
مي گويم. همانطور كه هر جا از نقش حاج قاسم در عراق 
گفتم و مي گويم از ابومه��دي هم مي گويم. اين دو نفر 
جداي از هم نبودند. اگر ايران و حاج قاسم نبود، پيروزي 
ما محقق نمي شد. حاج قاسم يك شخص نبود، يك ملت 
بود، حاج قاسم آغاز رس��يدن به هر هدف بسيار بزرگ 
بود. او تنها يك ش��خص نبود، به اس��لام تعلق داشت، 
اخلاص داشت و مخلص بود. صددرصد انگيزه او خدايی 
بود. با كمال احترام به ملت ايران و ايرانيان مي گويم كه 
حاج قاسم مختص ايرانيان نيست، حاج قاسم براي عراق 
است، حاج قاسم براي فلسطين است، حاج قاسم براي 
لبنان است، حاج قاسم براي يمن است، حاج قاسم براي 
سوريه است، براي آفريقاست، براي اروپاست، براي همه 

جاي جهان است. 
پ�سازش�هادتابومه�ديالمهن�دسو

حاجقاسمشاهدتحولاتجديديدرمنطقه
بهويژهدرمح�ورمقاومتبوديم.ش�مااين
تحولاتراچگونهميبينيدوحشدالشعبي
چهبرنام�هايدرانتقامخونايندوش�هيد

دارد؟
 مطمئناً به خاطر خون اين شهيدان بيداري بزرگي در 
عراق به  وجود آمده و اين بيداري به كشورهاي ديگر هم 
رسيده است. فلسطين قبلًا اينطور نبود، اكنون به يك 
قدرت تبديل شده است، يمني ها پيروز شدند، وضعيت 
سوريه بس��يار بهتر ش��ده اس��ت، وضعيت نيروهاي 
حشدالشعبي در عراق بسيار خوب و ممتاز است، منطقه 

دگرگون ش��ده اس��ت. اينها همه مديون فداكاري ها، 
تلاش ها و جان هاي شهداست. قطعاً شهادت ابومهدي و 
حاج قاسم تأثير بسيار بسزايي در اين موفقيت ها داشته 
اس��ت و دارد. ما الان يك نيروي بسيار پرقدرت داريم 
نه فقط قدرت نظامي بلكه حتي قدرت سياسي داريم. 
من در مورد عراق صحبت مي كنم، كساني كه در عراق 
زندگي مي كنند، به نام حاج قاس��م فخر مي فروشند، 
مباهات مي كنند، از او ش��جاعت و صبر مي آموزند. از 
ابومهدي هم صبر، شجاعت و استواري را مي آموزند. ما 

نيرويي در ميان ملت عراق داريم كه آمادگي فداكاري 
براي اين كشور و مذهب را دارد. امريكا اكنون از نام و 
تصوير حاج قاس��م و حاج ابومهدي هم مي ترسد، اين 
گواه پيروزي ماست، اما در خصوص موضوع انتقام بايد 
بگويم كه حشدالشعبي يك تشكيلات سياسي نيست و 
پس از درخواست سياستمداران كه گفتند اين موضوع 
را به حوزه سياسي واگذار كنيد، نيروهاي حشدالشعبي 
پذيرفتند و عرصه را براي سياس��يون خالي كردند، اما 
قطعاً قدرت نظامي امريكا به شدت كاهش يافته است. 
آنها از ترس واكن��ش مردم عراق ديگ��ر در خيابان ها 
حاضر نمي شوند. محل اس��تقرار آنها بسيار دور شده 

و تعدادشان اندك است، اگرچه هنوز حضور دارند، اما 
فقط به صورت غيرمس��تقيم و غيرقابل ملاحظه است 
و به چش��م نمي آيند، اين خودش يك پيروزي بزرگي 
اس��ت كه قطعاً متأثر از خون اين دو شهيد عزيز است. 
ما اين موضوع را وا گذاشتيم اما فراموش نكرديم، اين 
فرصت را ب��ه عرصه سياس��ي داديم ت��ا از راه حقوقي 
اقدام كنند، اگر چه رون��د به كندي پيش می رود، ولي 
ما اميد داري��م قاتلان بزرگان م��ان را فراموش نكنند. 
خاطر ما آرام نخواهد گرفت مگر با گرفتن انتقام خون 

شهداي مان، ان شاء الله. 
برخيميگويندمقاومتهزينهزياديدارد،
شماكهدراينزمينهتجربهداريد،بفرماييد
هزينهمقاومتبيشتراستياسازشوتحت

سلطهبودن؟
من از ابتدا ت��ا الان صرفاً يك خدمتگزار هس��تم اما با 
درنظرگرفتن تجربيات و با توجه به س��ن و س��الي كه 
از من گذش��ته اس��ت، مي گويم ايده مقاومت كه امام 
خميني)رضوان الله تعالي علي��ه( آن را مطرح كرد، يك 
ايده اسلامي براي آزادي كش��ورها و ملت ها از سلطه 
است. ملت هاي زيادي از ايران، لبنان و فلسطين گرفته 

تا يمن، عراق و بحري��ن اين ايده را امتح��ان كردند و 
پيروز شدند. اين يكي از دس��تاوردهاي انقلاب بزرگ 
امام خميني)ره( اس��ت. اس��لام نه براي ايراني ها بود 
و نه براي عرب ها و ن��ه براي هيچ كج��اي ديگر، بلكه 
اسلام براي همه كشور هاي جهان آمده است تا آنها را 
رهايي بخشد، حتي كش��ور هاي غربي هم امروز از اين 
آيين متأثر هستند. اس��لام براي آزادي است نه تحت 
سيطره گرفتن ديگر كشورها و ملت ها. براي همين هر 
روز رو به گسترش است. متأس��فانه برخي كشورها به 

اسم دموكراسي و حقوق بشر و پيشرفت تحت سلطه 
امريكا قرار گرفته اند، در حالي كه امريكا به هيچ وجه 
خيرخواه هيچ كشوري نيست. من كساني را كه طرفدار 
وابستگي به امريكا هستند، به چالش دعوت مي كنم، 
يك نفر به من بگويد امريكا چه سودي به عراق رسانده 
اس��ت؟ حتي يك درصد هم فايده اي نديده ايم. ما جز 
خسارت، فتنه انگيزي، مشكل آفريني، سوءاستفاده و 
بهره كشي، فساد اداري و اخلاقي و عدم اعمال حاكميت 
ملي چيز ديگري از اينه��ا نديده ايم. اين حقيقت دارد 
كه امريكا تنها به دنبال رضايتمندي و منافع خودش و 
صهيونيست هاست، به دنبال رضايتمندي فلسطينيان 
در فلسطين نيس��ت، به دنبال خرسند كردن لبناني ها 
يا عراقي ها يا افغانستاني ها نيست. امريكا به مزدوران 
خودش هم رحم نكرده و در يك لحظ��ه آنها را فداي 
منافع خودش كرده اس��ت. ما ت��ا به ام��روز از امريكا 
رنج برده ايم و مي بريم. به س��ران كش��ورهاي منطقه 
مي گويم در عرصه حاكمي��ت، در عرصه اقتصادي، در 
عرصه پشتيباني مالي، نظامي و امنيتي به امريكا تكيه 
نكنيد، به آنها اعتماد نكنيد، به اسلام تان اعتماد كنيد، 
به مرجعيت تان اعتماد كني��د، به مردم پاك و مخلص 
خود اعتماد كنيد، ببينيد حاج قاس��م چه كس��ي بود، 
ابومهدي چه كس��ي بود، آنها را بشناسيد و از آنها الگو 
بگيريد. درباره آنها جست وجو كنيد، آنها نه براي خود 
سرمايه اندوختند و نه ماشين، خانه و شركت داشتند. 
آنها جز خوني كه مالك آن بودند و در راه پيروزي ملت 
خود و پيروزي ديگر مردم جهان تقديم كردند، چيزي 
نداشتند. از خداوند مي خواهيم به ما توفيق عنايت كند 
تا به اين اصول و ارزش ها پايبند بمانيم. به امريكايي ها 
و به دشمنان ملت مان هم مي گويم ما كوتاه نمي آييم، 
شما فرماندهان ما را كشتيد، اما ما هستيم، ما را هم اگر 
كش��تيد كه اين لطفي از جانب خدا به ماست، ملت ما 
هست، ما ايستاده ايم تا شما به كشور خودتان برگرديد. 
ما عراقي ها بيشتر از ش��ما شايسته ساختن كشورمان 
هس��تيم، همانگونه ك��ه ايراني ها بيش��تر از ديگران 
شايسته ساختن كشورشان هس��تند، ايراني ها اين را 
تجربه كرده اند، 44س��ال تحريم را تحمل كرده اند اما 
كشورش��ان را نفروخته اند، ما هم اينچنين هستيم. به 

حول و قوه الهي در اين راه استوار خواهيم ماند. 
وس�ؤالآخراينكهچقدرمس�ائلايراناز

جملهرسانههارادنبالميكنيد؟
از ش��ما اهالي رس��انه كمال تشكر وسپاس��گزاري را 
دارم، كاري كه ش��ما انجام مي دهيد، بس��يار خوب و 
درجه ي��ك و صددرصد مورد نياز اس��ت. مس��ئوليت 
بزرگي ب��ه عهده شماس��ت، به ويژه اينك��ه الان دوره 
دوربين، فيل��م و قلم و نگارش اس��ت، آش��كاركردن 
حقيقت بسيار مهم است. من ش��بكه هاي تلويزيوني 
ايران را تماش��ا و نيز از ش��بكه هاي اجتماعي، مسائل 
ايران را پيگيري مي كنم، مي بينم كه استواري و عزت 
ايراني ها هر روز بيشتر مي شود. در عرصه هاي اقتصادي، 
علمي، تحولات فضايي و ديگر عرصه ها موفقيت هاي 
چشمگيري داشته اس��ت. اين اصلًا چيز كمي نيست، 
به رهبري كه داري��د افتخار كنيد، هي��چ كس مانند 
 او نيس��ت، به فرماندهان ش��هيدي كه داري��د افتخار 
كنيد، هيچ كس مانندشان نيست. به ملت بالغ و عاقلي 
كه داريد، افتخار كنيد كه مي فهمند بايد جلوي دشمن 
خود بايستند، آن هم زماني كه برخي مشكلات داخلي 
مثل مشكلات اقتصادي وجود دارد كه طبيعي است. 
اين مشكلات در همه كش��ورها كم وبيش وجود دارد. 
رسول خدا)ص( با آن عظمت شان با مشكلاتي مواجه 
بودند، در ش��عب ابيطالب در محاصره بودند، مردم را 
مي ديدند كه در مقابل آنها مي خورند و مي آش��امند، 
اما آنها نمي توانستند بخورند و بياشامند، ما هم از اين 
موارد و مش��كلات استثنا نيس��تيم و قطعاً در معرض 
اين مس��ائل قرار مي گيريم اما در نهاي��ت پيروزي از 
آن شماس��ت. امريكاي��ی و غيرامريكايي نتوانس��تند 
بر ايران پيروز ش��وند. ص��دام در حالي كه 33كش��ور 
از او حمايت مي كردن��د كه در رأس آنه��ا امريكا بود، 
وارد جنگ با ايران ش��د؛ ايراني كه ت��ازه انقلاب كرده 
بود، جوان بود و با مش��كلات داخلي دست و پنجه نرم 
مي كرد. در كردس��تان، خوزس��تان، بلوچستان و در 
بيش��تر مناطق ايران مش��كلات داخلي وجود داشت، 
اما امام خميني)ره( با وج��ود اينكه در معرض تعرض 
نيرومندتري��ن نيروه��اي نظامي و فتنه ه��اي داخلي 
بودند، فرمودند: الخير في ما وقع )هر آنچه پيش بيايد، 
 خير اس��ت(. همه شوكه ش��دند كه امام از چه خيري 
صحبت مي كند؟! در حالي كه ايران با هزاران موشك و 
هواپيما بمباران مي شد، اينجا امام از چه خيري حرف 
مي زد؟ چه خيري وج��ود دارد؟ صدام خوزس��تان را 
اشغال كرده و بيشتر مناطق غربي ايران از سوی بعث 
اشغال شده بود! در مدت كوتاهي فرموده امام به خوبي 
تفسير شد و ايراني ها با يكديگر متحد شدند و يكصدا 
مي گفتند لبيك يا خميني. آنها راهي ميدان شدند و به 
پيروزي رسيدند، با دستان خالي و اسلحه هايي بسيار 
ساده. آنها توانستند سرزمين شان را پس گيرند. بعد از 
جنگ هم ايران قوي ايستاد. در برابر همه هجمه هاي 
دش��منانش قد راس��ت كرد و ماند با تمس��ك به اهل 
بيت)ع( و رهبري و ولايت فقيه. ايران همچنان پيروز 
است، ممكن است مشكلاتي وجود داشته باشد كه اين 
ش��رايطي كاملًا معمولي و طبيعي اس��ت. ايراني ها به 
كشورشان وفادار هستند. در پايان موفقيت و شادكامي 
ملت ايران را از خداوند من��ان آرزو مي كنم و اينكه به 
اصول تان پايبند باش��يد و قطعاً ش��ما هم قدردان اين 
فرماندهان هستيد، اما باز تأكيد مي كنم كه حاج قاسم 

را فراموش نكنيد.
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